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رویدادها

»به اضافه مستند« 
به جنایت ها در میانمار می پردازد

شش��مین قس��مت از برنامه »ب��ه اضافه 
مس��تند«، با پخش و بررسی مستند »جایی 
ب��رای زندگ��ی« ب��ه کارگردان��ی محمد علی 
رخش��انی، روی آنتن شبکه مس��تند خواهد 
رفت. به گزارش »وطن امروز«، در این قسمت، 
پس از نمایش مس��تند، محمدعلی رخشانی 
کارگ��ردان این مس��تند و مهدی ع��وض زاده 
کارگردان مستند »سرزمین مادری« با موضوع 
میانمار، میهمان برنامه هستند و درباره موضوع 
فجایع انس��انی علیه مسلمانان میانمار سخن 
خواهند گفت. همچنی��ن محمدتقی فهیم و 
آرش خوش��خو به نقد و بررسی فرمی این اثر 
خواهند پرداخت. مستند »جایی برای زندگی« 
روایتی از زندگی سخت مسلمانان در میانمار 
و کش��تار آنان است. در این فیلم، تاریخچه ای 
کوتاه از مس��لمانان برمه )میانمار( ارائه شده و 
سپس طی گش��ت وگذاری در اردوگاه آنان در 
هند، وضعیت این مسلمانان به تصویر کشیده 
شده و فجایع را بازگو می کند. در سال ۱۹۸۲ 
قانونی در این کش��ور به تصویب می رسد که 
بر اس��اس آن از ۱۴۴ قوم موجود در میانمار، 
۱۳۵ ق��وم ش��هروند بوده و بقی��ه خارجی به 
حساب می آیند که اکثر آنها مسلمانان هستند. 
وضعیت فاجعه بار آنها در اردوگاه ها و قتل عام 
به بهانه های مختلف از جمله مسائلی است که 
آنها را مجبور می کند به اطراف پناهنده شوند. 
این مستند به کارگردانی محمدعلی رخشانی 
و س��فارش مرکز گسترش سینمای مستند و 
تجربی تولید شده است. برنامه به اضافه مستند 
با اجرای علی صدری نیا، تهیه کنندگی س��ید 
محمدحس��ین میری و کارگردانی محمدرضا 
رضاییان سه شنبه ۱۱ مهر ماه ساعت ۲0:۳0 از 
شبکه مستند سیما پخش خواهد شد. بازپخش 
آن روزهای چهارشنبه ۱۲ مهر ماه ساعت ۹ و 

جمعه ۱۴ مهر ماه ساعت ۱۳:۳0 است.

»شب های شعر تهران« 
میزبان امیری اسفندقه

دومین ش��ب از »ش��ب های ش��عر تهران« 
با حض��ور مرتضی امیری اس��فندقه و با دبیری 
حس��ن صنوبری برگزار می ش��ود. ب��ه گزارش 
خبرگزاری دانش��جو، دومین شب از »شب های 
ش��عر تهران« با حضور مرتضی امیری اسفندقه 
سه شنبه ۱۱مهر برگزار خواهد شد. »شب های 
شعر تهران« عنوان پاتوقی ادبی است که ۲ هفته 
یک بار در کافه کراس��ه برگزار می شود و هر بار 
به یکی از موضوع��ات مهم ادبیات می پردازد. با 
فرارسیدن ایام سوگواری امام حسین)ع( موضوع 
دومین نشست ش��ب های شعر تهران به »شعر 
عاش��ورایی« اختصاص پیدا کرده است. در این 
برنامه حسن صنوبری، دبیر جلسه از تاریخچه و 
وضعیت امروز شعر عاشورایی خواهد گفت و پس 
از آن، میهمان ویژه برنامه مرتضی امیری اسفندقه 
به خوانش برگزیده شعرهای عاشورایی خود برای 
حضار می پردازد. دومین شب از »شب های شعر 
تهران« سه ش��نبه ۱۱مهر از ساعت ۱6 در کافه 
کراسه به نشانی خیابان ۱6آذر، خیابان پورسینا 
برگزار خواهد ش��د و پذیرای عموم علاقه مندان 

شعر و ادبیات خواهد بود.

 فرصت ۵ روزه »سینما حقیقت« 
به مستندسازان

مستندسازان س��ینمای ایران برای شرکت 
در یازدهمین دوره جش��نواره بین المللی فیلم 
مس��تند ایران »سینماحقیقت« ۵ روز فرصت 
دارند. به گزارش خبرآنلاین، مدیر روابط عمومی 
جشنواره بین المللی سینماحقیقت با اعلام این 
موضوع، اظه��ار کرد: عم��وم تهیه کنندگان و 
مستندسازان تا پایان وقت اداری روز شنبه ۱۵ 
مهرماه ۹6 فرصت دارند مشخصات جدیدترین 
آثار مس��تند خود را روی وب سایت جشنواره 
ب��ه نش��انی www.irandocfest.ir  ثب��ت 
کرده و نس��خه فیلم خود را جهت بازبینی به 
دبیرخانه جشنواره »سینماحقیقت« به نشانی 
خیابان سهروردی شمالی، میدان شهید قندی، 
شماره ۱۵، مرکز گسترش سینمای مستند و 
تجرب��ی، طبقه اول تحوی��ل دهند؛ این مهلت 
تمدید نخواهد ش��د. وی یادآور شد: فیلم های 
منتخب بخش »جایزه شهید آوینی« جشنواره 
س��ینماحقیقت که آثاری مس��تند با موضوع 
انقلاب اس��لامی، دفاع مقدس و حوزه مقاومت 
است نیز در این مقطع زمانی معرفی می شود. 
یازدهمی��ن دوره جش��نواره بین المللی فیلم 
مستند ایران »سینماحقیقت« روزهای ۱۹ تا 
۲6 آذرماه ۱۳۹6، با ش��عار »حقیقت بهترین 
راهنماست« که از فرمایشات حضرت علی)ع( 

است، در شهر تهران برگزار خواهد شد.

چرا سریال های محرمی تلویزیون 
به دهه اول نرسیدند؟

تلویزی��ون در حال��ی س��ریال »هاتف«  و 
»عقیق« را برای پخ��ش در ایام محرم تدارک 
دیده است که برخلاف روال معمول سال های 
گذشته پخش هر دو سریال به نیمه دوم محرم 
موکول ش��ده اس��ت. به گزارش ایسنا، سریال 
»عقیق« به تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی و 
کارگردانی بهرنگ توفیقی این روزها در حالی 
در ش��هرک غزالی مشغول تصویربرداری است 
ک��ه قرار بود از ابتدای مح��رم روی آنتن برود. 
شبکه ۳ سیما یک هفته پیش از آغاز ایام محرم 
خبر از پخش این مجموعه تلویزیونی از ابتدای 
محرم داده بود و تیزرهای این سریال در حالی 
از پخش این سریال خبر می داد که با گذشت 
۱۲ روز از مح��رم، عملا عقیق روی آنتن نرفت 
و فعلا پیش بینی می ش��ود این سریال از هفته 
آینده روی آنتن برود. این س��ریال عاشقانه ای 
در دل تاریخ اس��ت که س��عید نعمت الله آن را 
در ۱0 قس��مت برای پخ��ش در ماه محرم به 
نگارش درآورده است. بعد از »پشت بام تهران« 
و »زیر پای مادر«، »عقیق« س��ومین همکاری 
مشترک او با بهرنگ توفیقی به حساب می آید. 
در این س��ریال بازیگرانی چون شبنم مقدمی، 
هدایت هاشمی،  نادر فلاح، علیرضا آرا، نسیم 
ادب��ی و به��زاد فراهانی ایفای نق��ش کرده اند. 
علیرضا قربانی نیز با شعری از مسعود کلانتری 
تیتراژ پایانی این مجموعه تلویزیونی را خوانده 

است. 
از س��وی دیگر عوامل سریال »هاتف« نیز 
برای ضبط بخش های پایانی سریال در کربلا به 
سر می برند. البته پخش این سریال  نیز از همان 
ابتدا، نیمه  دوم محرم اعلام شده بود و قرار است 
این مجموعه از شبکه اول سیما روی آنتن برود. 
بر این اساس تلویزیون در دهه اول محرم باز هم 
به سیاق سال های گذشته به پخش سریال های 

قدیمی مناسبتی اقدام کرد.

 انتشار قطعه »محسن ما« 
با شعری از علی محمد مودب

قطعه موسیقی »محس��ن ما« با شعری از 
علی محمد مودب که این ش��اعر آن را دکلمه 
کرده منتشر ش��د. به گزارش فارس، همزمان 
با بازگش��ت پیکر مطهر شهید حججی قطعه 
موسیقی دکلمه »محسن ما« منتشر شد. آهنگ 
»محسن ما« به همت دفتر موسیقی موسسه 
فرهنگی - هنری شهرستان ادب تولید و منتشر 
شده است. ش��عر این اثر از علی محمد مودب 
اس��ت و دکلمه این قطع��ه را خودش برعهده 
داشته اس��ت. همچنین مجید حسین خانی با 
اج��رای آوازی و علی رضا دریای��ی با نوازندگی 
کمانچه در تهیه این اثر مش��ارکت داش��ته اند. 
امیرحسین سمیعی آهنگساز این اثر است و این 
قطعه بعد از قطعه »بابا رجب« که بعد از انتشار 
مورد اس��تقبال مخاطبان قرار گرفت، دومین 
همکاری مش��ترک او و علی محمد مودب بوده 
است. قطعه موسیقی و دکلمه »محسن ما« یک 
قطعه موسیقی ارکسترال دراماتیک در فضایی 
مدرن است که از همنوایی در موسیقی ایرانی 
بهره گرفته اس��ت. در رنگ آمیزی س��ازهایش 
هم تنوع رنگ نس��بتا وسیع و حساب شده ای 
به چش��م می خورد. کمانچه، ع��ود، آوا و حتی 
آوازخوانی مجید حس��ین خانی با طرح آوازی 
غیرمت��داول و همراهی با گروه کر، این تنوع را 

زیباتر می کند.

4 فیلم جدید در مسیر اکران عمومی
س��خنگوی ش��ورای صنفی نمایش گفت: 
از صبح چهارش��نبه ۱۲ مهرماه اکران ۴ فیلم 
س��ینمایی جدید را ش��اهد خواهیم ب��ود. به 
گزارش ف��ارس، غلامرضا فرجی، س��خنگوی 
ش��ورای صنفی نمای��ش درب��اره جدیدترین 
مصوبات ش��ورای صنفی نمایش اظهار کرد: از 
صبح چهارشنبه فیلم سینمایی »زرد« در گروه 
سینمایی قدس اکران می شود و فیلم سینمایی 
»من و ش��ارمین« در گروه سینمایی آفریقا به 
اکران خود ادامه می دهد و گروه این فیلم تغییر 
می کند اما اکران آن ادامه خواهد داش��ت. وی 
همچنین درباره فیلم ه��ای جدیدی که از این 
هفت��ه وارد چرخه اکران عمومی س��ینماهای 
کشور می شوند نیز بیان کرد: از صبح چهارشنبه 
فیلم ه��ای س��ینمایی »زرد« ب��ه کارگردانی 
مصطفی تقی زاده، »مالاریا« به کارگردانی پرویز 
ش��هبازی، »قهرمانان کوچک« به کارگردانی 
حسین قناعت و »ایتالیا ایتالیا« به کارگردانی 
کاوه صباغ زاده در گروه های مختلف به نمایش 
در می آیند. فرجی درپایان تاکید کرد: از صبح 

چهارشنبه بلیت سینماها تمام بها خواهد بود.

محس�ن ش�همیرزادی: »مری�م دوس�تی« از جمل�ه 
چهره های جوان س�ینمای ایران است که پیش از این 
اهالی س�ینما بیش�تر او را در قامت ی�ک چهره پرداز 
می ش�ناختند. دوستی سال گذش�ته با ساخت فیلم 
س�ینمایی »دریاچ�ه ماهی« ب�ه جرگ�ه کارگردانان 
س�ینمای ای�ران پیوس�ت. فیلمی پیرامون ش�هدای 
مفقودالاث�ر دوران دفاع مق�دس ک�ه نمای�ش آن در 
جش�نواره فجر سال گذشته با نقدهای مثبت و منفی 
مختلفی همراه بود. به بهانه اکران عمومی این اثر سراغ 
مریم دوس�تی رفتیم و درباره این اثر و اتفاقات پیش 
آمده در مس�یر اکران عمومی آن ب�ا وی به گفت وگو 

نشستیم که مشروح آن را در ادامه می خوانید. 
***

 هر چند این س�وال کلیشه ای است ولی شاید بد 
نباشد به عنوان نخستین سوال درباره این صحبت 
کنیم که اصلا چه ش�د تصمیم گرفتید برای اولین 
تجربه سینمایی خود سراغ یک سوژه دفاع مقدسی 

بروید؟
اول بای��د این نکته را بگوی��م که اصولا من آدم 
پدیده ای نیس��تم ک��ه یکباره وارد عرصه س��ینما 
ش��ده و ۴-۳ ساله ساپورت شده باشم که بخواهم 
بدرخشم یا ندرخش��م! من یک رزومه ای دارم که 
شاید نزدیک به ۸0-70 درصد بچه  های سینمایی 
که هم نسل من هستند و خیلی سال است دارند در 
سینما فعالیت می کنند، من را بخوبی می شناسند. 
واقعیت این اس��ت که من اگر قرار بود فیلم اولم را 
در موضوع و ژانری غیر از دفاع مقدس بسازم، باید ۳ 
یا ۴ سال پیش فیلم اولم را می ساختم و الان فیلم 
سوم و چهارمم را ساخته بودم ولی با توجه به عرق 
و علاقه ای که به این ژانر داشتم و آن دینی که در 
وجودم به دلایل مختلف نسبت به این انسان های 
آزاده ای که جنگیدند، ش��هید شدند یا آنهایی که 
ماندند احساس می کردم، واقعا دلم نیامد که فیلم 
خودم را نس��ازم و جیب مردم را نش��انه بروم و به 
دنبال سلیقه سینمادارها باش��م؛ چون اصولا آدم 
تجاری نیس��تم. البته این به این معنا نیس��ت که 
به گیش��ه فکر نمی کنم ولی من یک بیزینس من 

نیستم؛ من یک هنرمندم. 
 شما از بحث گیشه و علاقه سینمادارها گفتید، در 
 شرایط فعلی تا چه اندازه از وضعیت تبلیغات و اکران 

»دریاچه ماهی« رضایت دارید؟
من از وضعیت اکران فیلم به طور کامل ناراضی 
هستم! من با ۲ سانس ش��روع کردم. فیلم خوبی 
س��اخته ام چرا که بازخورده��ای صورت گرفته در 
همین ۲ هفته آغازین اکران فیلم از سوی بسیاری 
از مدی��ران و هنرمندان مثبت بوده اس��ت. در هر 
صورت هر کارگردانی به فیلمش بیشتر از دیگران 
واقف است، البته فیلم من هم مثل هر فیلم دیگری 
نقاط ضعف و قوت دارد و باید توجه کرد تا در فیلم 
بعدی این نقاط ضعف را از بین برد ولی احس��اس 
می کنم نسبت به اثری که ساخته ام بی مهری زیادی 
شده است؛ چرا که من این فیلم دفاع مقدسی را از 
روی دغدغه خودم ساختم و این با آن شرایطی که 
فردی را برای ساخت یک اثر دفاع مقدسی انتخاب 

می کنند، خیلی فرق دارد.
 در واقع منظورتان این اس�ت که فیلم شما بدون 

سفارش ساخته شده است.
بله! من فیلمساز مستقلی هستم ولی واقعیت 
این اس��ت که از اینجا به بع��د، کار اصلی برعهده 
تهیه کنن��ده، پخش فیلم و مدی��ران ذی ربطی که 
همیش��ه س��نگ دفاع مقدس را به سینه می زنند، 
اس��ت. اصلا همین حالا باید اوج فروش و تبلیغات 

فیلم من باش��د در حالی که اگر شما کل تهران را 
زیر و رو کنید، بیلبوردی از فیلم نمی بینید.  صرفا 
چند پوستر در مترو زده  اند تا ما را قانع کنند. درواقع 
هیچ گون��ه تبلیغاتی راجع به اینکه من را به عنوان 
فیلمس��ازی که نخس��تین اثرش را دفاع مقدسی 
ساخته تشویق کنند، وجود نداشته بلکه به نظر من 

یک تنبیهی بود تا از این عرصه بیرون بروم!
 تا شما هم سراغ ساخت فیلم های تلخ و اجتماعی 

بروید! 
بل��ه! فیلم های تلخ و س��یاهی ک��ه میلیاردی 
می فروشد! البته تأکید دارم روی این موضوع که من 
کار خودم را انجام دادم و همه این فعالیتی هم که 
من انجام دادم به خاطر عشقی است که به این ژانر 
داش��تم. واقعا اگر فیلم دیگری ساخته بودم، آنقدر 
برای دیده ش��دن آن نمی دویدم، آنقدر مصاحبه و 
گفت وگو نمی کردم؛ پس این مدیران هس��تند که 
کارشان را آنطور که باید انجام نمی دهند البته من 
همه مدیران را نمی گویم چرا که مثلا مدیرانی مثل 
آقای تابش، ایل بیگ��ی و آقای فرجی پس از اکران 
نیم نگاهی به فیلم من داشتند ولی جالب اینجاست 
که هر مدی��ری که فیلم را می بیند درباره حمایت 

از فیلم دستوری می دهد 
ولی هیچک��س نمی داند 
چط��ور! و در واق��ع بای��د 
اینط��ور بگوی��م که عملا 

هیچ اتفاقی نمی افتد.
 فک�ر نمی کنی�د وجود 
و  تکنیک�ی  ضعف ه�ای 
فنی در فیلم باعث ش�ده 
اس�تقبال از آن به شکلی 
که ش�ما فکر می کردید، 

نباشد؟ 
نه، فیلم ضعفی که باعث عدم ارتباط مخاطب 
با آن ش��ود، ندارد. می دانید چ��را؟ چون فیلم من 
ملی- میهنی است. هر کسی ایران را دوست دارد، 
که همه مان ایران را دوس��ت داریم، با فیلم ارتباط 
می گیرد. شاید پس از دیدن فیلم نقدهایی به فیلم 
بش��ود اما فیلمی که دیده نش��ده چطور می تواند 
مخاطب پس��ند باشد؟ فیلم باید تبلیغات محیطی 
داش��ته باش��د؛ یک اتفاقی باید باشد که منجر به 
فروش شود ولی وقتی من تبلیغات محیطی ندارم 
و با ۲ س��انس شروع می کنم و فیلمی که همزمان 
با من اکران می شود، ۲00 سانس دارد شما فقط ۲ 

را با ۲00 مقایسه کنید خودتان متوجه می شوید.

 کم�ی هم درباره خود فیل�م صحبت کنیم. یکی 
از انتقاداتی که به فیلم ش�ما وارد شد عدم روایت 
آن در فضای�ی رئ�ال بود. در واق�ع کاراکترهایش، 
آدم هایی نیس�تند که به راحتی بت�وان روی زمین 
حس شان کرد. به نظر شما این موضوع باعث کاهش 
همزاد پنداری مخاطب با شخصیت ها و به طور کلی 

کاهش ارتباط مخاطب با اثر نمی شود؟  
فیلم من در بس��تری رئال ق��رار دارد ولی یک 
ش��اخصه   هایی دارد که بین فضای رئال و سوررئال 
در حال چرخش است و البته سینمای مدرن همه 
جای دنیا اینگونه اس��ت؛ حت��ی راجع به کودک و 
نوجوان، انیمیش��ن و فیلم   هایی که با موضوع های 
ارزش��ی ساخته می شوند به همین شکل است. در 

واقع این فضای مدرن است.
 ول�ی مخاطب ما عمدتا به س�ینمای کلاس�یک 
عادت دارد که در آن معمولا همه چیز عین واقعیتی 
است که دیده می ش�ود. اما ویژگی های شخصیت 
اصلی فیلم ش�ما به گونه ای است که بشدت خاص 
و منحصربه فرد اس�ت و فضا را برای همزاد پنداری 

مخاطب سخت می کند.
نه! اصلا اینگونه نیس��ت. من سعی کردم که به 
ناخودآگاه بودن ویژگی های 
فردی این شخص اشاره کنم 
و سعی نکردم از او چهره ای 
بدهم  نمایش  عارف مسلک 
بلکه این ویژگی ها بیش��تر 
به واسطه ناخودآگاه اوست، 
نه حاص��ل ی��ک تمرین و 
ممارست خاص که مخاطب 
نتواند با او همزاد پنداری کند 
البت��ه این نکت��ه هم وجود 
دارد که این فیلم در نس��خه اکران عمومی نسبت 
به نسخه نمایش داده شده در جشنواره تفاوت هایی 
دارد چون در زمان جشنواره هنوز تدوین، موسیقی 
و اصلاح رنگش نهایی نش��ده بود و ش��اید یکی از 
ایرادهایی ک��ه به فیلم وارد ب��ود و باعث برخی از 
نقدهای منفی شد، به واسطه همین نهایی نشدن 

نسخه نمایش داده شده در جشنواره فجر بود. 
 بله! البته این مش�کل ب�رای فیلم های دیگر هم 
وجود دارد چون اغلب س�ازندگان آثار می خواهند 
فیلم ش�ان را هرطور شده به جش�نواره برسانند و 

بدون شک این در نتیجه کار بی تاثیر نیست. 
بله! اما اهالی رسانه نباید مثل برخی از داورهای 
جشنواره که از اهالی سینما نیستند با فیلم ها رفتار 

کنند. من به عنوان فیلمساز توقعم از اهالی رسانه 
خیلی بالاتر است.

 شما پوستر خارجی فیلم »دریاچه ماهی« را هم  
منتشر کرده اید، آیا قصد حضور در جشنواره های 
خارجی یا اکران عمومی در کشور دیگری را دارید؟

بله! فیلم من بزودی در سینماهای ایتالیا اکران 
می ش��ود و م��ورد حمایت یک کمپی��ن که برای 
حمایت از اس��تعداد های جوان سینماس��ت، قرار 
دارد. موضوعی که باید در ایران هم وجود داش��ته 
باش��د اما نیست و ان ش��اء الله برای فیلم اولی ها که 
اس��تعدادهای جوان محسوب می شوند، راه بیفتد، 
این اس��ت که برای فیلمس��ازی مثل من که فیلم 
اولم را س��اخته ام شرایط ویژه تری برای اکران قائل 
شوند که مثلا فیلم من با فیلم آقا یا خانم فلانی که 
فیلم دهم یا بیستمش را ساخته، همزمان و یکسان 
اکران نشود؛ یعنی حداقل از لحاظ تبلیغات محیطی 
حمایت بیشتری باید بشود زیرا آن خانم یا آقا اسم  
و شهرت شان را دارند ولی تا مردم با اسم امثال من 

آشنا شوند زمان می برد.
 خانم دوس�تی! یکی از مس�ائلی که در سینمای 
زنان مطرح اس�ت این است که عمدتا زن ها چه در 
عرصه ادبیات و چه در عرصه هنر حضورشان به هر 
دلیلی خیلی پررنگ نبوده است حتی در فیلم  های 
کلاسیک اخیر که توسط مردان درباره زنان ساخته 
می شود هم می توان رد نگاه مردانه و کلیشه ای به 
زنان را به وضوح مش�اهده کرد. نظر شما به عنوان 

یک فیلمساز زن در این زمینه چیست؟
حرف ش��ما را اصلا قبول ن��دارم! چون ما زنان 

باسواد بسیاری در عرصه فرهنگ و هنر داریم.
 منظور من از این س�وال کتم�ان حضور خانم ها 
در ای�ن عرصه نب�ود، بلکه منظ�ور کمرنگ بودن 

نقش شان در خلق آثار هنری در این حوزه بود. 
توجه کنید! ش��اید تعدادش��ان کم باشد ولی 
حضورشان کمرنگ نیست. من اعتقاد به جنسیت 
در فیلمسازی ندارم بلکه حس مادرانه، خواهرانه و 

زنانه را قبول دارم.
 ول�ی ب�ه نظر، زن ه�ا بهت�ر از مرده�ا بتوانند به 

دغدغه ها و مشکلات زنان بپردازند.
من قبول ندارم. هم��ه مردها در دامن یک زن 
بزرگ شده  اند و آن حس عشقی که به مادر دارند، 
می تواند خیلی کمک کند. اساس��ا به جنسیت در 
فیلمسازی اعتقادی ندارم و تفکر برای من مهم تر 
است ولی حرف شما هم قابل تأمل است. من درباره 
خودم اینطور فکر نمی کنم چون آدمی هستم که 
همیشه در اجتماع حضور دارم و حقم را گرفته ام. در 
ارتباط با این فیلم هم معتقدم گیشه ملاک موفقیت 
فیلم نیست؛ گیشه هایی هستند که کذب محضند 
ولی فیلم من یک ریال حمایت ارگانی نشد و روال 
طبیعی اش را با ۲ یا ۴ س��الن  پیش می برد و اگر 
۱00 تا ۴00 س��الن ب��ه آن تعلق می گرفت قضیه 

فرق می کرد.
 ب�ا این ش�رایط، باز ه�م علاقه و برنام�ه ای برای 

ساخت فیلم دفاع مقدسی دارید؟
بله! حتما می س��ازم. هر چن��د هم هزینه مالی 
دارد و ه��م معنوی؛ ح��رف و انگ های زیادی را به 
ش��ما می چس��بانند ولی باز هم دوست دارم فیلم 
دفاع مقدس��ی بسازم. هر چند باید شرایط آن مهیا 

شود. 
 سوژه فیلم بعدی تان چیست؟

یک فیلمنامه به نام »الدوز« نوشته و آن را ثبت 
هم کرده ام ولی اجازه بدهید فعلا درباره موضوع آن 

صحبت نکنیم.

گفت وگوی »وطن امروز« با کارگردان فیلم سینمایی »دریاچه ماهی«

دلم نیامد جیب مردم را نشانه بروم!
اخبار
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محمدعلی مجاهدی:

شعر صرفاً ماتمی و احساسی ارزش چندانی ندارد
ادامه ماجرای ناتمام یک فیلم جنجالی

تکذیب پرداخت غرامت به سازندگان رستاخیز
گفت:  مجاه��دی  محمدعل��ی 
شاخصه ای که مورد عنایت شارع 
مقدس است نشان می دهد به لحاظ محتوایی باید 
اشعار یک سمت و سوی توحیدی، ارزشی و مکتبی 
داشته باشد، اگر نه شعر صرفا ماتمی و احساسی از 

ارزش چندانی بهره نمی برد. 
به گزارش فارس، محمدعلی 
مجاهدی، شاعر و پژوهشگر 
برجس��ته ش��عر آیین��ی در 
ارتباط با وضعیت امروز شعر 
آیین��ی بوی��ژه ش��عر هیأت 

گفت: ش��عر عاش��ورایی یکی از زیرمجموعه های 
شعر ولایی در قلمرو موضوعی شعر آیینی است. 
شعر عاش��ورایی دارای زیرمجموعه هایی است که 
اگر شعر عاش��ورایی را به یک پازل تشبیه کنیم، 
نوحه می تواند یکی از قطعات این پازل موضوعی 
باشد اما مسأله ای که در نوحه های امروز به چشم 
می خورد به رغم رویش ها، ریزش های بسیاری به 
لحاظ محتوایی و معنایی داریم. اساس نوحه زبان 
حال سرایی است. زبان حال سرایی درباره اشخاص 
عادی کار چندان دش��واری نیس��ت ولی انس��ان 
وقتی می خواهد از زبان امام حسین)ع( یا حضرت 
زین��ب)س( مطلبی را به مخاط��ب القا کند باید 
حرمت این شخصیت را در نظر بگیرد و نمی تواند 

آن چیزی ک��ه در زبان محاوره برای ش��خصیت 
عادی ب��ه کار می برد همان مطال��ب و تصاویر را 
درب��اره این حضرات معصومین)ع( ب��ه کار ببرد. 
متاسفانه برخی نوحه هایی که بر سر زبان ها می افتد 
غالبا جنبه ماتمی و احساسی صرف دارد و از نظر 
محتوایی حرفی برای گفتن 
ندارد و س��عی بر ای��ن دارد 
که ب��ه هر قیمت از مخاطب 
گریه بگیرد، حال اینکه گریه 
گرفتن به این شکل چه مقدار 
مورد عنایت اهل بیت هست 
یا نیست جای بحث مفصلی دارد ولی آنچه مسلم 
است در این مقطع تاریخی که ما در آن قرار داریم 
و با توجه به عنایت ش��ارع مقدس به شعر که به 
شعر به چشم یک سلاح کارآمد و رسانه تاثیرگذار 
می نگرد باید دقت بیش��تری صورت گیرد. پیامبر 
اکرم)ص( به حسان بن ثابت می فرمایند: »مشرکین 
را هجو کنید که این اشعار دشمن ستیز تحملش 
برای کفار از زخم تیر س��خت تر اس��ت.« بنابراین 
ش��اخصه ای که مورد عنایت شارع مقدس است 
نش��ان می دهد به لحاظ محتوایی باید اشعار یک 
سمت و سوی توحیدی و ارزشی و مکتبی داشته 
باشد، اگر نه شعر صرفا ماتمی و احساسی از ارزش 

چندانی بهره نمی برد.

در پی اظهارات اخیر وزیر ارشاد 
درباره وضعیت فیلم رس��تاخیز 
و برخی ابهامات و برداش��ت های متفاوت به وجود 
آمده در زمینه پرداخت خس��ارت به س��ازندگان 
این اثر عاش��ورایی، تقی علیقلی زاده، تهیه کننده 

فیلم اطلاعیه ای منتشر کرد. 
به گزارش ایس��نا، در بخشی 
از این اطلاعیه  آمده اس��ت: 
»پس از تعلیق و توقف اکران 
فیل��م  »رس��تاخیز« در تیر 
ماه ۱۳۹۴، اصحاب رسانه و 

کنشگران در عرصه  فرهنگ و هنر عاشورایی به 
سنت هر س��اله و همزمان با ایام  شهادت سالار 
ش��هیدان حضرت اباعبدالله الحسین)ع( علاوه بر 
م��رور آثار مختلف، به انع��کاس آخرین وضعیت 
و رویداده��ای مربوط به سرنوش��ت این فیلم نیز 
می پردازند که نشان دهنده عمق تعهد و رسالتی 
اس��ت که بر عهده  آنان است. براستی هرچقدر از 
تصمیم مسؤولان س��ابق وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس��لامی در توقف و تعلیق اکران فیلم رستاخیز 
سپری می شود، تبعات و زیان های عمیق مادی، 
معنوی و فرهنگ��ی آن، بیش از پیش بر همگان 
آشکار می شود. پس از سخنان جناب آقای دکتر 
صالحی، وزیر محترم فرهنگ و ارشاد اسلامی در 

حاش��یه نخستین نشست رس��انه ای  خود درباره 
وضعی��ت فعلی فیلم رس��تاخیز، برداش��ت های 
متفاوتی از س��خنان ایش��ان در اف��کار عمومی 
منعکس شد که ابهام ها و سوءتعبیرهایی همچون 
»پرداخت خسارت به سازندگان رستاخیز« را به 
همراه داشت. گفتنی است نه 
در متن سخنان وزیر محترم 
فرهنگ و ارش��اد اسلامی و 
نه در گفت وگوهای مشترک 
و تعه��دات حقوقیِ مکتوب 
بین س��ازندگان ای��ن فیلم 
با مس��ؤولان محترم، هیچ گاه موض��وع پرداخت 
خسارت مادی و تعیین و اعلان ارقامی برای آن، 
مطرح نبوده و این مس��أله صرفا گمانه زنی هایی 
اس��ت که از اصل صحیح نیست. ضمن تشکر و 
قدردان��ی از ب��روز حساس��یت ها و توجه فعالان 
محترم در عرصه رسانه، خود و همگان را به پرهیز 
از هر ن��وع پیش داوری و گمانه زن��ی درباره روند 
مسائل مربوط به فیلم رستاخیز توصیه می کنیم. 
»رس��تاخیز« به عنوان اثری برآمده از س��ینمای 
نجیب ایران، هدیه ای ناقابل به پیش��گاه عاشقان 
و شیفتگان فرهنگ عاشوراست که امید است با 
همت بلند همه دلسوزان و مدیران محترم، گره از 

مشکلات آن گشوده شود«. 
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